
Životní příběh pana Martina Lise 

Martin Lis se narodil 6. ledna 1935 v Praze. Část dětství prožil v Košicích. Na začátku války připadly 

Košice Maďarsku a většina Čechů a jejich rodin byla z Košic odsunuta pomocí železničních transportů. 

Lisovi se pak usadili v Plzni, kde začal Martin Lis chodit do školy.  

Plzeň byla průmyslovým městem důležitým pro válečný průmysl, a tak zde začaly spojenecké nálety. 

Jako malý chlapec Martin Lis začátky náletů prožil a dobře si to pamatoval. 

„Při náletech, které probíhaly hlavně v noci, všichni obyvatelé domu seděli společně ve sklepě a 

celé se to otřásalo. Na prostranství za naším domem byla navíc baterie německých 

protiletadlových děl a stříleli z nich nepřetržitě hned, jak se letadla objevila. Byl z té střelby 

v blízkosti za domem mnohem větší hluk než z těch bomb.“ 

Otec Jan Lis přestěhoval celou rodinu k babičce a dědečkovi do Písku, který byl po celou válku 

bombardování ušetřen. Až téměř na konci války vybombardovali spojenci písecké nádraží. 

„Když došlo k bombardování nádraží, stál jsem zrovna na Kollárce. Celá ta řada domů tam tehdy 

nebyla, a tak bylo dobře vidět, jak letadla nalétávala střemhlav nad nádražím a jak z nich padaly 

bomby. I když Písek jinak postižen nebyl, při vyhlášení leteckého poplachu musela celá škola do 

krytu. Někdy to bylo i několikrát denně.“ 

6. května 1945 přišla do Písku americká armáda a ihned začala odzbrojovat německé posádky. Frank 

Bůžek, strýc Martina Lise, který se narodil v New Yorku, zprostředkovával komunikaci americké 

armády a místní samosprávy. 

Martin Lis pak v roce 1953 maturoval na píseckém gymnáziu. V roce 1954 se mu podařilo úspěšně 

složit zkoušky na Veterinární fakultu Vysoké školy zemědělské v Brně (dnes je to Vysoká škola 

veterinární).  

„Na studium veterinárního lékařství v Brně mám ty nejlepší vzpomínky, zůstala mně řada přátel 

mezi kolegy a před koncem studia jsem se tam seznámil se svou budoucí manželkou Marií.“ 

Po promoci v roce 1960 se Martin Lis vrátil do Výzkumného ústavu živočišné výroby v Uhříněvsi, kde 

pomáhal po gymnáziu, tentokrát jako vědecký pracovník. Pracoval v malé laboratoři, kterou převzala 

Československá akademie věd (ČSAV). Tím se podmínky pro výzkum zlepšily. Díky uvolnění 

politických poměrů mohl Martin Lis v roce 1965 šest měsíců pracovat ve Francii na stipendium CNRZ. 

V ČSAV rovněž obhájil titul kandidát věd (CSc.). Dále byl ovšem vývoj poněkud dramatický. 

„V roce 1968 v létě jsme odjeli s manželkou a dvěma dětmi kempovat do Itálie. Hned jak jsme 

postavili v kempu u moře stan, přišla za námi sousední rodina sudetských Němců pocházejících od 

Litoměřic. Řekli nám, že Rusové obsadili Prahu. Přinesli nám tranzistorové rádio, abychom se 

přesvědčili. To byl pro nás šok. Se ženou jsme se rozhodli, že se hlavně kvůli dětem domů 

nevrátíme.“ 

Přistěhovalce tehdy poměrně snadno přijímaly země jako Kanada, Austrálie nebo Jižní Afrika. Lisovi 

se rozhodli pro Kanadu. Na kanadském konzulátě v Marseille jim do československých pasů přicvakli 

kartičku, kde byl zapsaný status „Landed Immigrant“, a zároveň poskytli půjčku na letenku pro celou 

rodinu do Montrealu. 

„Těch třicet let v Kanadě byla nádhera. Ze začátku to samozřejmě bylo poněkud obtížné, protože 

jsme neměli vůbec nic, ani zimní oblečení na zimu, která se rychle blížila. Také půjčku na letenky 



jsme museli kanadské vládě postupně vracet. Oba jsme ale začali pracovat a postupně dohnali, co 

jsme ztratili. První auto jsme si koupili za dva roky a rodinný domek za pět let.“ 

Popsat těch třicet let v Kanadě by zabralo několik stránek, stručně lze shrnout, že Martin Lis pracoval 

ve výzkumu v různých ústavech. Zde uvedeme pouze seznam: Ústav experimentální medicíny a 

chirurgie Montrealské univerzity, Ústav klinického výzkumu, Služba kanadské divoké zvěře 

Ministerstva životního prostředí (zde byl zajímavý výzkum ledních medvědů na severu u Hudson Bay), 

Ústav „Armand Frappier“ – to byl hlavně ústav Mikrobiologie a imunologie. Po odchodu do penze 

založil Martin Lis vlastní konzultační firmu „Consultations BioMar Inc.“ a pracoval na kontrakt pro 

farmaceutickou firmu Biochem Pharma. Manželka Marie pracovala celých třicet let v jedné fakultní 

nemocnici v laboratoři patologie. 

„Jen bych ještě dodal, že jsem stačil obhájit titul PhD. v experimentální medicíně na McGill 

University v Montrealu. Nyní žijeme v Čechách v penzi. Do Čech jsme se vrátili, protože obě děti 

jsme měli v Evropě a žít v Čechách na kanadské penzi bylo tehdy výhodné. Bohužel se to teď 

všechno poněkud zhoršuje.“ 

Co by vzkázal pan Lis dnešní generaci? 

„To je celkem jednoduché. Největší bohatství člověka jsou jeho znalosti a dovednosti. To vám 

nikdo nemůže ukrást ani zkonfiskovat, a když odjedete až na kraj světa, tak na to nepotřebujete ani 

kufr nebo ranec. Jako občané malého národa musíme ovládat cizí jazyky. Hodně čtěte kvalitní 

knihy a pracujte na sobě celý život.“ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


